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§ 1  Godkännande av föredragningslistan 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 
sammanträdet. 
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BESLUTSÄRENDEN 
 
§ 2 Blandade boenden för alla människor som behöver hjälp och stöd 
Inlämnat medborgarförslag, för nämndens ställningstagande 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda ett medborgarförslag från Maria 
Levinsson om blandade boenden för alla människor som behöver hjälp och stöd. 
 
Ärendet 
I ett medborgarförslag föreslår Maria Levinsson blandade boenden för alla människor som 
behöver hjälp och stöd.  
 
Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda förslaget och 
återkomma med ett förslag till svar vid ett senare sammanträde. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-09-08. 
Dnr FAR 2020/438 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 3 Brukarundersökning inom den kommunala förskolan i Farsta år 2020 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av 2020 års brukarundersökning 
vid Farstas kommunala förskolor. 
 
Ärendet 
Stockholms stad genomför en årlig brukarundersökning i förskolan. Farstas kommunala 
förskolor uppvisar överlag lite bättre resultat i år än 2019. Farstas vårdnadshavare är enligt 
undersökningen generellt nöjda med förskoleverksamheten i dess helhet, och särskilt med 
dess arbete med normer och värden och att barnen är trygga på förskolan.  
 
Förvaltningen kommer att ha fokus på att ytterligare förbättra resultaten för målområdena 
Utveckling och lärande och Samverkan med hemmet. Införandet av Skolplattformens modul 
för kommunikation förväntas ge förskolorna bättre förutsättningar att kontinuerligt uppdatera 
vårdnadshavarna om förskolornas aktiviteter och ge dem en fördjupad bild av verksamhetens 
utbildningsuppdrag. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-31. 
Dnr FAR 2020/328 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V)  
 
På tjänsteutlåtandets första sida står följande: ”Införandet av Skolplattformens modul för 
kommunikation förväntas ge förskolorna bättre förutsättningar att kontinuerligt uppdatera 
vårdnadshavarna om förskolornas aktiviteter och ge dem en fördjupad bild av verksamhetens 
utbildningsuppdrag” 
 
Den som har skrivit detta kan själv aldrig ha använt Skolplattformen då den tyvärr inte är 
användarvänlig. Den är svår att navigera i, man måste ha ett BankId och det är tyvärr alltför 
ofta det inte är möjligt att logga in. Man får heller ingen avisering när någon ny information 
beträffande veckorapport eller exempelvis inbjudan till föräldramöte. På grund av att 
Skolplattformen inte lever upp till det den är skapad för att göra riskerar det istället att skapa 
mer jobb för personalen som ändå får fortsätta informera föräldrar på andra sätt än genom 
denna plattform.  
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Ett mer användarvänligt sätt hade kunnat vara att den applikation som idag finns gällande att 
anmäla frånvaro i Skolplattformen även skulle kunna innehålla den övriga informationen 
såsom rapporter om verksamheten, inbjudan till föräldramöten m.m. Detta tillsammans med 
aviseringsfunktion skulle bidra stort till att fler föräldrar automatiskt skulle nås av viktig 
information. 
 
Farstas siffror är ngt förbättrade, särskilt inom kost och rörelse har en stor ökning skett. Man 
har gjort ett stort arbete med att ha förlagt så mycket vistelsetid utomhus. Men fortfarande är 
det viktigt att mer görs. 
 
Vi känner dock väl till det utomordentliga arbete personalen i förskolan gör och vi anser att 
förskolan är väl värd att satsa än mer på och emotser att majoriteten tar höjd för detta i sin 
kommande budget. 
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§ 4 Förordnande av tjänstepersoner vid stadsdelsförvaltningen avseende 
polishandräckning enligt LVU 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden beslutar om följande förändringar i förordnanden avseende 
polishandräckning enligt 43 § 1 st 2 p LVU: 

1. Magda Välikoski och Pernilla Falk förordnas i egenskap av enhetschefer vid enheten 
för barn och ungdom 1 respektive 2.  

2. Annica Blom och Maria Rangdag förordnas i egenskap av biträdande enhetschefer 
vid enheten för barn och ungdom 1. Maria Rangdags förordnande gäller från den 1 
oktober 2020 då hon tillträder sin tjänst.  

3. Åsa Björnstedt och Julissa Fällgren förordnas i egenskap av biträdande enhetschefer 
vid enheten för barn och ungdom 2.  

4. Amra Adzemovic förordnas i egenskap av tillfällig biträdande enhetschef vid 
enheten för barn och ungdom 1 till och med den 31 december 2020. Därefter 
förordnas hon i egenskap av socialsekreterare.  

5. Angelica Jönsson förordnas i egenskap av tillfällig biträdande enhetschef vid 
enheten för barn och ungdom 1 till och med den 31 oktober 2020. Därefter förordnas 
hon i egenskap av socialsekreterare.  

6. Beslut som fattas av ovan namngivna tjänstepersoner anmäls och protokollförs 
liksom tidigare hos stadsdelsnämndens sociala delegation, vars protokoll i sin helhet 
anmäls till stadsdelsnämnden.  

7. Nämndens tidigare förordnanden av tidigare enhetschefen Jens Lindberg, tidigare 
biträdande enhetschefen Linda Eklund samt socialsekreterarna Charlotte von Platen 
och Karin Svanberg upphör att gälla. 

 
Ärendet 
Nämnden har genom tidigare beslut förordnat ett antal tjänstepersoner vid barn- och 
ungdomsenheten med rätt att enligt 43 § 1 st 2 p LVU begära biträde av Polismyndighet för 
att genomföra beslut om vård eller omhändertagande. Med anledning av organisatoriska och 
personella förändringar föreslår förvaltningen några ändringar i förordnandena. 
 
Under förutsättning av nämndens beslut kommer följande tjänstepersoner därmed att vara 
förordnade enligt 43 § 1 st 2 p LVU. 
 Enhetscheferna Magda Välikoski och Pernilla Falk.  
 Biträdande enhetscheferna Annica Blom, Maria Rangdag (från den 1 oktober 2020), 

Åsa Björnstedt och Julissa Fällgren.  
 Tillfälligt biträdande enhetscheferna Amra Adzemovic och Angelica Jönsson tills 

deras uppdrag upphör. De är därefter istället förordnade i egenskap av 
socialsekreterare. 

 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-09-08. 
Dnr FAR 2020/437 
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Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 5 Tertialrapport 2 år 2020 
 
BESLUT 
1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 2 för 2020.  
2. Nämnden begär budgetjustering om 0,4 mkr för omkostnader i samband med avhysning. 
3. Nämnden begär 0,4 mnkr i budgetjustering för faktiska kostnader för kommunalt 

bostadstillägg för personer med funktionsnedsättning (årsprognos).  
4. Nämnden begär budgetjustering för ökade kostnader för avskrivningar om 1,3 mnkr samt 

minskade kostnader för internränta om 0,2 mnkr.  
5. Nämnden begär omslutningsförändringar om 40,6 mnkr för ökade kostnader och intäkter 

huvudsakligen relaterade till områdena funktionsnedsättning och ekonomiskt bistånd. 
6. Nämnden beslutar om genomförande av projekt Boxergränd, upprustning av lekplats i 

norra Sköndal, enligt tjänsteutlåtandets bilaga 4. 
 
Ärendet 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-09-16. 
Dnr FAR 2020/408 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Mattias Mårdenfjord (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V)  
 
Det har nu gått fler månader sedan Coronapandemin på allvar bröt ut i Sverige. Tyvärr har vi  
kunnat se att många av de som drabbats av covid-19 har haft äldreomsorgsinsatser, vi har  
dessvärre också kunnat se hur den styrande majoriteten varit allt för långsamma med att 
agera med konkreta åtgärder för att minska smittspridningen inom äldreomsorgen. 
Personalen inom äldreomsorgen har fått ta ett stort ansvar och ibland ta risker för att ge våra 
äldre den omsorg de har rätt till. Vi hoppas att detta blir en lärdom för framtiden och att mer 
resurser skjuts till äldreomsorgen för att kunna ha en högre kvalitet inom verksamheten, fler 
tillsvidareanställda, för att inte de som arbetar inom äldreomsorgen ska behöva arbeta på 
flera olika verksamheter, och bättre arbetsvillkor bara för att nämna några åtgärder.  
 
Coronapandemin har också haft stor inverkan på arbetet i förskolan där både många barn och  
personal har varit sjuk. Personalen har fått strukturera om arbetet för att till exempel  
hämtning och lämning ska kunna ske utomhus. Något som pandemin har visat oss alla är  
behovet och vikten av en stark och hållbar offentlig sektor. Det är det offentliga som ser till  
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att det finns allt från förstärkningsteam inom hemtjänsten som även kan ta hand om smittade  
brukare från de privata utförarna till förskola under sommaren för all den personal inom  
vården som kanske inte kunnat ta ut sin semester. Och det är det offentliga som hållit uppe  
många privata företag för att säkerställa att pandemin inte får än större ekonomiska  
konsekvenser. 
 
I tertialrapporten kan man se att stadsdelen påverkats på olika sätt, såsom att 176 feriejobb 
försvann på grund av corona. 
 
Fler i stadsdelen har nu behov av ekonomiskt bistånd och har behov av  
arbetsmarknadsinsatser som en följd av att fler blivit arbetslösa både till som en följd av  
coronapandemin och den i allmänhet inbromsade ekonomin. Det tillsammans med av 
förklarliga skäl stigande sjukfrånvaro gör att vi måste värna våra medborgare i stadsdelen. 
 
Vi reagerar också på att andelen barn som lever i familjer med ekonomiskt bistånd har ökat 
oroväckande och det visar än en gång vikten av tillgång till gratis gemensamhetsskapande 
aktiviteter för barn i vår stadsdel.  
 
Ett exempel i motsatt riktning är då de nedskärningar inom barn och fritid som görs efter den 
styrande blågröna majoritetens beslut om minskade ekonomiska medel just till den gruppen. 
Jämfört med förra året har hela 60 öppna timmar i veckan försvunnit ur Farstas fritidsutbud 
och därmed för våra barn och ungdomar. Det kallar vi inte att värna våra barn och unga.  
 
Ett annat exempel i rapporten är under följande del: 
”Nämndmål: I Farsta byggs den kommunala verksamheten ut i takt med förändrade 
behov”s.32 
Här är målet uppfyllt och i analysen står att förvaltningen har avvecklat parklek Fagerlid 
efter tidigare beslut i nämnden. Det är synd att det ska till nedläggningar för att mål ska nås 
och ”pluppen” i rapporten bli grönmarkerad – dvs målet uppnått. Vi anser det vara helt fel 
väg att gå när en nedlagd parklek framförs som lyckad ekonomi. 
 
Särskilt uttalande  
Mattias Mårdenfjord (SD) 
 
Förvaltningen har inkommit med tertialrapport 2 till stadsdelsnämnden vars syfte är att 
redovisa den bedrivna verksamheten. 
 
Huvuddelen av verksamheten under 2020 har präglats av de förändringar i det vardagliga 
arbetet som den rådande pandemin har påtvingat. Utöver de tillfälliga arbetsförändringar 
som genomförts inom förskolan och andra verksamhetsområden har äldreomsorgen stått i 
fokus. Skyddet av riskgrupper, som befunnit sig i en särskilt sårbar situation, har med rätta 
prioriterats och stora insatser har gjorts av medarbetare och förvaltning för att lyckas med 
detta. 
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Trots den uttalade strategin att skydda samhällets riskgrupper har smittan lyckats ta sig in i 
Stockholms äldreboenden. Vi efterfrågar därför en diskussion kring vad i virushanteringen 
som fungerat och vad som brustit. 
 
I de begynnande svallvågorna till krisen är det uppenbart att ekonomiskt ansträngande tider 
ligger för dörren, och att omprioriteringar kopplat till åtaganden som faller utanför 
stadsdelsnämndens kärnområde eller akuta behov bör stå tillbaka. I en situation som inte 
liknar en typisk konjunkturnedgång behöver det säkra tas före det osäkra genom att redan nu 
börja utvärdera behoven i de befintliga verksamheterna. Vi anser att en prioritering av 
stadsdelsnämndens kärnområden i form av äldreomsorg och förskola ligger i linje med 
invånarnas vilja. 
 
Sverigedemokraterna anser att stadsdelsnämnden utöver att vidta åtgärder kopplade till 
pandemin även i större utsträckning behöver arbeta för att göra otrygga offentliga platser till 
trygga sådana. Stora sovplatser utomhus och den medföljande nedskräpningen måste 
upphöra för att skapa ett tryggt och tillgängligt Stockholm. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN  
 
§ 6 Ett nationellt sammanhållet system för kunskapsbaserad vård (SOU 2020:36) 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 
betänkandet Ett nationellt sammanhållet system för kunskapsbaserad vård (SOU 2020:36). 
 
Ärendet 
Regeringen beslutade år 2018 att tillsätta en statlig utredning om genomförandet av ett 
nationellt sammanhållet system för kunskapsbaserad vård. Uppdraget handlar om att 
utveckla och stärka strukturer, förutsättningar och samarbeten för att nå en god vård. 
Utredningens inriktning har varit att fokusera på aktörerna staten, regionerna och 
kommunerna och hur hälso- och sjukvårdssystemets olika delar behöver utvecklas för att 
åstadkomma en kunskapsbaserad hälso- och sjukvård på alla nivåer.  
 
Utredningen förslag har huvudsakligen två syften:  

• Att öka förutsättningarna för staten att göra de insatser som mest effektivt bidrar till 
att målen med hälso- och sjukvården nås.  

• Att öka förutsättningarna för hälso- och sjukvårdens professioner att arbeta 
kunskapsbaserat.  

 
Förvaltningen anser att det är positivt att utredningen uppmärksammar kommunens 
intressen, bland annat genom att belysa samverkan med regionen och behovet av en fortsatt 
utveckling av kunskapsbaserad vård. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-21. 
Dnr FAR 2020/405 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7 Stockholms stads strategi för arbetsmarknadsinsatser 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 
förslag till Stockholms stads strategi för arbetsmarknadsinsatser. 
 
Ärendet 
Arbetsmarknadsnämnden fick i kommunfullmäktiges budget för 2019 i uppdrag att 
tillsammans med kommunstyrelsen, stadsdelsnämnderna och Stockholm Business Region ta 
fram en strategi för stadens arbetsmarknadsinsatser och etablering på arbetsmarknaden. 
Syftet är att definiera Stockholms stads arbete med arbetsmarknadsinsatser och 
ansvarsfördelning inom staden.   
  
I förslaget definieras stadens strategiska inriktningar utifrån fem centrala områden:  

• Staden som tillhandahållare av arbetsmarknadsinsatser  
• Staden som arbetsgivare  
• Samverkan med arbetsgivare  
• Samverkan med civilsamhället  
• Utbildning som vägen till jobb  

  
Till varje område anges vägledande och styrande principer. Strategin avslutas med en 
beskrivning av hur ansvaret för arbetsmarknadsinsatser är fördelat inom staden.  
Förvaltningen är positiv till strategin och anser att den är väldigt omfattande och 
innehållsrik. I den arbetsgrupp som utarbetade förslaget har Farstas representant varit 
delaktig och framfört förslag på ändringar. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-31. 
Dnr FAR 2020/332 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta 
instämde Mattias Mårdenfjord (SD). 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan.  
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Mattias Mårdenfjord (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
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Reservation  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V)  
 
Enligt förvaltningens förslag samt därutöver: 
 
Vikten av goda arbetsvillkor, kollektivavtal och samverkan med fackförbunden 
En viktig del av varje strategi för insatser på arbetsmarknaden bör vara att staden hjälper till 
jobb med goda arbetsvillkor och helst med kollektivavtal. Här hade Farsta stadsdelsnämnd 
gärna sett mer tydlighet i strategin. Vi menar vidare att en del av informationen staden bör ge 
arbetssökande bör innehålla vilka rättigheter och skyldigheter man har och även belysa 
vikten av kollektivavtal. Till sist tror vi att strategin hade tjänat på att lyfta fram det lämpliga 
i att samarbeta med de fackliga organisationerna som en del i näringslivet. 
 
Särskilt uttalande  
Mattias Mårdenfjord (SD) 
 
Den långsiktiga strategin för stadens arbetsmarknadsinsatser ska fokuseras på riktiga arbeten. 
Det vi eftersöker är ett tydligare ställningstagande mot subventionerade sysselsättningar i 
stadens regi. Skapade sysselsättningar kan inte likställas med ett riktigt arbete. 
 
Fokus ska läggas på den enskildes färdigheter men också en tydlighet kring vikten av att 
komma i egen försörjning. Det är ingen rättighet att under flera års tid i sträck få ut 
försörjningsstöd av samhället. Däremot är det en skyldighet att hela tiden sträva efter egen 
försörjning. Här måste staden bli tydligare. 
 
En god samverkan med arbetsgivare är en bra grundsten för att möta framtidens 
arbetsmarknad. Att man från politikers håll tidigt för en dialog med näringslivet och den 
offentliga sektorn för att möta framtidens arbetsmarknad är något vi ser positivt på. Det 
underlättar för stadens skolor att utforma ett utbud av utbildningar till yrkesområden där vi 
ser att bristen på arbetskraft finns eller kommer bli tydlig i närtid. 
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§ 8 Handlingsplan för biologisk mångfald i Stockholms stad 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 
förslag till handlingsplan för biologisk mångfald i Stockholms stad. 
 
Ärendet 
I budgeten för 2019 gav kommunfullmäktige miljö- och hälsoskyddsnämnden i uppdrag att 
ta fram en strategi för biologisk mångfald i samarbete med samordningsgruppen för Grönare 
Stockholm. Syftet med handlingsplanen är att ange inriktningen för arbetet med biologisk 
mångfald i Stockholms stad. Handlingsplanen är ett tematiskt tillägg till stadens 
miljöprogram. 
  
Förvaltningen är positiv till förslaget och bedömer att strategierna kan bidra till att uppnå 
miljöprogrammets mål Ett Stockholm med biologisk mångfald i väl fungerande och 
sammanhängande ekosystem. Överlag bedömer förvaltningen att föreslagna åtgärder är 
genomförbara men det kräver ökade resurser. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-26. 
Dnr FAR 2020/333 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V)  
 
Stockholm har under lång tid legat i framkant vad gäller kunskapsutveckling och skydd av 
naturmiljöer viktiga för den biologiska mångfalden. Stockholm arbetade med begreppet 
grönstruktur redan i översiktsplanen 1999 och har under lång tid byggt upp en stor kunskap 
kring stadens naturmiljöer. Under förra mandatperioden togs nya riktlinjer för utvecklingen 
av park- och naturmiljöer fram inklusive särskilda satsningar. I den senaste översiktsplanen 
har vikten av den gröna strukturen fått en tydligare plats både i kartmaterialet och i 
måltexterna.  
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har nu tagit fram ett förslag till handlingsplan för biologisk 
mångfald, som kommer att följas av åtgärdsprogram för biologisk mångfald. Den biologiska 
mångfalden är en viktig och akut fråga. Biologisk mångfald är en av de grundläggande 
förutsättningarna för att våra ekosystem ska kunna leverera funktioner och nyttor som vi 
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människor behöver och använder. Staden behöver en övergripande vägledning kring hur 
dessa ska bevaras och utvecklas samtidigt som staden växer.  
 
Handlingsplanen identifierar viktiga frågor att besvara inom stadens exploateringsprocess. 
Men ska Stockholms mål om 140 000 nya bostäder gå att genomföra behövs tydligare 
exempel på hur avvägningar vid exploatering ska göras. Det saknas vägledning för viktiga 
frågor så som vilka grönsamband och naturmiljöer som behöver prioriteras och vilka som 
kan exploateras, i vilka lägen en exploatering kan frigöra resurser som kan användas till 
förstärkningsåtgärder, etc. Genom att i ett tidigt stadium ta hänsyn till den biologiska 
mångfalden och identifiera hur befintliga grönområden kan stärkas kan staden fortsatt växa 
och värna både den sociala, ekonomiska och ekologiska hållbarheten. Handlingsplanen ger 
vissa verktyg och pekar på viktiga prioriteringar, men den skulle vara betjänt av att tydligare 
ge stöd i avvägningar vid exploatering. 
 
Det som dock är ännu mer allvarligt är att handlingsplanen inte kommer gå att genomföra 
med nuvarande förutsättningar. Genomförandet ligger i första hand på stadsdelsnämnder som 
ansvarar för skötseln av naturmarken, inklusive naturreservaten, och exploateringskontoret 
som ansvar för stadens investeringar vid nybyggnation. De åtgärder som föreslås i 
handlingsplanen kräver resurser. Utan dessa resurser är handlingsplanen mest en intressant 
sammanställning av kunskapsläget kring biologisk mångfald i Stockholm. 
 
Som en del av processen med att ta fram förslaget till handlingsplan har en remissrunda 
genomförts. Remissinstansernas svar går att läsa i ”redovisning av miljöförvaltningens 
förslag till handlingsplan för biologisk mångfald”. Flera remissinstanser, särskilt 
stadsdelsförvaltningarna, framhåller att stadens resurser för naturvårdsskötsel redan idag är 
otillräckliga för att kunna upprätthålla värdena i en fungerande blågrön infrastruktur. 
Miljöförvaltningen skriver att: Resursbehovet är en grundläggande fråga för 
handlingsplanens genomförande, vilket påpekats av en rad remissinstanser. De behov som 
lyfts fram är framförallt resurser till investeringar i fysiska åtgärder samt till kontinuerlig 
naturvårdsskötsel. 
 
Miljöförvaltningen skriver även: Ett utökat samordningsansvar för miljöförvaltningen ryms 
inte inom nuvarande budgetram. Samordningen kräver resurser i sig men det handlar också 
om utökade insatser av generell karaktär, till exempel utökad kommunikations- och 
utbildningsverksamhet samt utökad nätverksverksamhet med till exempel föreningslivet. Att 
följa utvecklingen över tid för de indikatorer som föreslås, liksom att hålla de digitala 
verktygen aktuella och uppdaterade, är också utökade insatser som behöver beaktas. 
Satsningar på att utveckla och tillgängliggöra de mest centrala av verktygen kommer att 
behövas. 
 
Det saknas resurser både hos stadsdelarna och på miljöförvaltningen. Även 
exploateringsnämnden framhåller att handlingsplanens ambitioner inte ryms inom befintliga 
medel, varken för förstärkningsåtgärder, drift eller miljöövervakning. Men istället för ökade 
resurser har stora nedskärningar gjorts på grund av förra årets skattesänkning. Det är inte 
direkt förvånande att de borgerliga partierna prioriterar skattesänkningar före välfärden, 
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miljön och klimatet. Men det är mer förvånande att Miljöpartiet har accepterat nedskärningar 
inom äldreomsorg, förskola och skola genom att acceptera skattesänkningar och 
utförsäljningar. Vad man har fått i utbyte är en förvisso välskriven handlingsplan, men vars 
innehåll inte kommer att kunna genomföras på grund av minskade resurser. 
 
För den biologiska mångfalden gäller det nu att kunna gå från ord till handling. Vi är positiva 
till handlingsplanen för biologisk mångfald och vill se att den följs upp med mer medel för 
naturvård. För att handlingsplanen i slutändan ska leda till förbättringar i verkligheten måste 
även de som ska utföra arbetet få de resurser som krävs. 
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§ 9 Motion S om att tryggare anställningar och goda arbetsvillkor ger bättre 
välfärd och säkrare verksamheter 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på motion från Karin 
Wanngård, Socialdemokraterna, om att tryggare anställningar och goda arbetsvillkor ger 
bättre välfärd och säkrare verksamheter. 
 
Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige tar Karin Wanngård, Socialdemokraterna, upp stadens 
personalpolitik. Hon anser att personalfrågorna har nedprioriterats de senaste åren, bland 
annat genom att kommunstyrelsens personal- och jämställdhetsutskott har avskaffats och 
föreslår bland annat att detta utskott inrättas igen. Vidare föreslår motionären en rad åtgärder 
som syftar till att stärka anställningsvillkoren för personal inom vård och omsorg, 
exempelvis målsättning för andelen tillsvidare- och heltidsanställningar. 
 
Förvaltningen instämmer i att goda anställningsvillkor är viktigt för samtliga 
befattningskategorier i staden. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-09-02. 
Dnr FAR 2020/291 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta 
instämde Mattias Mårdenfjord (SD). 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att nämnden skulle avslå 
förvaltningens förslag och lade fram ett eget förslag – se Reservation nedan.  
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Reservation  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V)  
 
Nämnden föreslår kommunfullmäktige att tillstyrka motionen. 
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§ 10 Motion S om att lägga konstgräs på Sköndals BP 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av en 
motion från Alexander Ojanne och Karin Lekberg, Socialdemokraterna, om att lägga 
konstgräs på Sköndals BP. 
 
Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Alexander Ojanne och Karin Lekberg, 
Socialdemokraterna, att Stockholms stad ska påskynda anläggning av konstgräs på Sköndals 
BP samt utreda alternativen för att lägga frysrör på planen eller hitta en annan plats för 
skridskoåkning. 
 
Förvaltningen ser med bakgrund i den exploatering som har skett och som är planerad i 
Sköndal ett behov av fler ytor för idrott och rörelse. Det finns också ett tydligt formulerat 
önskemål om att anlägga konstgräs på Sköndals BP hos boende. Samtidigt är det av vikt att 
följa kommunfullmäktiges rekommendationer kring konstgräs. 
 
Även när det gäller skridskoåkning ser vi ett stort folkligt intresse och håller med 
motionärerna om att möjligheten att åka skridskor på konstis bör beaktas. Förvaltningen kan 
inte bedöma vilka prioriteringar som ligger bakom idrottsnämndens investeringsplanering 
och har därför ingen uppfattning om när i tid anläggning av konstgräs ska ske. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-27. 
Dnr FAR 2020/310 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag.  
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att nämnden skulle avslå 
förvaltningens förslag och lade fram ett eget förslag – se Reservation nedan. I detta instämde 
Mattias Mårdenfjord (SD). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Mattias Mårdenfjord (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Reservation  
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) med instämmande av Mattias Mårdenfjord (SD) 
 
Nämnden föreslår kommunfullmäktige att tillstyrka motionen. 
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Särskilt uttalande  
Mattias Mårdenfjord (SD) 
 
Sverigedemokraterna är mycket positiva till att idrott och fritidsaktiviteter uppmuntras och 
brett tillgängliggörs för Stockholms barn och ungdomar. 
 
Att lägga konstgräs på föreslagen plats verkar vara en god idé då staket och belysning redan 
existerar och i ett väldigt bra läge.  
 
Att anlägga konstis utomhus kan däremot bli en väldigt dyr historia. Idag bygger man gärna 
ishallar i kombination med badhus för att kunna tillgodogöra sig den värme som produceras i 
kylanläggningarna vid isproduktionen och därigenom maximalt utnyttja den använda 
energin. 
 
Om en is-anläggning utan heltäckande klimatskal ska kunna användas med hög 
nyttjandegrad och schemaläggning för träning, tävling och allmänhetens åkning så behöver 
isen ändå omslutas av en vindskyddande sarg samt ett nederbördsskyddande tak. Tillkommer 
gör även belysning, tid/resultat-display och en ljudanläggning. Uterinken Ekvallen i 
Gustavsberg på Värmdö är ett bra exempel på en sådan anläggning som är värd att studera.  
 
Konstis i det fria är dyrt och energislukande och bör därför om möjligt förläggas inomhus. 
 

Värmdö – Gustavsberg – Ekvallen utomhusrink 
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§ 11 Motion SD om att utöka stödet till organisationen Volontärbyrån 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av en 
motion från Peter Wallmark, Sverigedemokraterna om att utöka stödet till organisationen 
Volontärbyrån. 
 
Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Peter Wallmark (SD) att stödet till 
organisationen Volontärbyrån utökas. Volontärbyrån förmedlar volontäruppdrag till ideella 
föreningar. Sverigedemokraterna ser positivt på Volontärbyråns roll och anser därför att 
staden bör ta en aktiv roll i att främja organisationens arbete så att fler utsatta äldre får det 
stöd de behöver. 
 
Förvaltningen har inget samarbete med Volontärbyrån men är öppen för samarbete med 
olika föreningar och organisationer som har syftet att ge stöd till stadsdelsområdets äldre, att 
motverka ofrivillig ensamhet eller att bredda utbudet av kultur och fritidsaktiviteter. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-25. 
Dnr FAR 2020/340 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta 
instämde Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V).  
 
Mattias Mårdenfjord (SD) yrkade att nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och lade 
fram ett eget förslag – se Reservation nedan. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Mattias Mårdenfjord (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Reservation  
Mattias Mårdenfjord (SD) 
 
Nämnden föreslår kommunfullmäktige att tillstyrka motionen. 
 
Särskilt uttalande 
Mattias Mårdenfjord (SD) 
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Vi anser att stadsdelsnämnden ska ha en aktiv roll i att främja organisationer vars arbete 
syftar till att hjälpa utsatta äldre. Det är därför glädjande att även förvaltningen ser positivt 
på att inleda ett samarbete med Volontärbyrån.  
 
Genom att etablera ett idéburet offentligt partnerskap med Volontärbyrån kan verksamheten 
expanderas och bidra till att fler utsatta äldre får det stöd de behöver. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 
 
§ 12 Rapportering till IVO av ej verkställda gynnande beslut för kvartal 2 år 2020 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 
Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 2 år 2020 av ej verkställa gynnande beslut 
enligt socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 
 
Ärendet 
Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 
(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 
gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre månader. 
Även avbrott i verkställighet ska rapporteras om avbrottet är längre än tre månader. 
 
För det andra kvartalet 2020 har förvaltningen rapporterat tre ej verkställda beslut om bostad 
enligt LSS och sex beslut om äldreboende enligt SoL. Inom individ- och familjeomsorgen 
har två beslut om stödsamtal om våld i nära relationer inte kunnat verkställas i tid.  
 
Förvaltningen har för det aktuella kvartalet även rapporterat ett antal avbrott i verkställighet, 
både inom LSS och äldreomsorg, som beror på coronapandemin. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2020-08-07. 
Dnr FAR 2020/388 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 13 Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger nedanstående protokoll samt förvaltningens sammanställning över 
ärenden och beslut till handlingarna. 
 
Ärendet 
Här redovisas normalt protokoll från nämndens pensionärsråd och råd för 
funktionshinderfrågor. Råden ställde dock in sina respektive sammanträden den 14 
september 2020 med hänvisning till Folkhälsomyndighetens rekommendationer med 
anledning av den pågående coronapandemin. 
 
Miljörådets protokoll den 27 augusti 2020 
 
Ordförandens beslut enligt delegering 
Stadsdelsnämndens ordförande har fattat följande beslut enligt nämndens delegering enligt 6 
kap 39 § KL den 14 december 2017 § 11 (dnr 1.1-706/2017) till ordföranden att besluta på 
nämndens vägnar i ärenden som är så brådskande att nämndens avgörande inte kan avvaktas. 
 
1. 2020-08-10: Stadsdelsnämndens sammanträde den 27 augusti 2020 ska hållas inom 

stängda dörrar. Dnr FAR 2020/378. 
2. 2020-09-09: Stadsdelsnämndens sammanträde den 24 september 2020 ska hållas inom 

stängda dörrar. Dnr FAR 2020/439. 
 
Förvaltningen hade redovisat besluten i en sammanställning daterad 2020-09-11. 
Dnr FAR 2019/648 
 
Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 
Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2020-09-11. 
Dnr FAR 2019/648 
 
Stadsdelsdirektören har fattat följande beslut enligt nämndens delegering. Inom parentes 
anges enligt vilken ärendegrupp i nämndens delegeringsförteckning eller vilket specifikt 
nämnduppdrag som delegerade beslut har fattats. 
 
1. 2020-05-19: Ramavtal med Nordic Tjänst AB om inköp och leverans av dagligvaror till 

personer med kommunal hemtjänst. Dnr FAR 2020/71. (8:12) 
2. 2020-07-24: Begäran om överlåtande av avtal till bolag inom samma koncern; avser 

pedagogiska bemanningstjänster förskola. Dnr FAR 2020/133. 
3. 2020-08-31: Vidaredelegering till förvaltningschefen vid serviceförvaltningen att 

genomföra upphandling av ramavtal för inhyrning av socialsekreterare och 
biståndsbedömare. Dnr FAR 2020/436. (Även enligt 8:13) 

4. 2020-09-04: Vidaredelegering till förvaltningschefen vid Södermalms 
stadsdelsförvaltning att genomföra upphandling av kolloverksamhet 2020. Dnr FAR 
2020/435. (Även enligt 8:13) 
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5. 2020-09-09: Beslut om insyn i enskilda ärenden för socialnämndens inspektörer. Dnr 
FAR 2020/440.  

6. 2020-09-09: Genomförandebeslut om parkupprustning vid kvarteret Vespern i Sköndal. 
(Inriktningsbeslut fattades i verksamhetsplan 2020.) Dnr FAR 2020/250. (8:14) 

7. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Magda Välikoski, enhetschef vid enheten för barn och 
ungdom 1. Dnr FAR 2020/447. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-730/2015) 

8. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Pernilla Falk, enhetschef vid enheten för barn och 
ungdom 2. Dnr FAR 2020/448. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-730/2015) 

9. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Maria Rangdag, biträdande enhetschef vid enheten för 
barn och ungdom 1. Dnr FAR 2020/449. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-
730/2015) 

10. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Julissa Fällgren, biträdande enhetschef vid enheten för 
barn och ungdom 2. Dnr FAR 2020/450. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-
730/2015) 

11. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Annica Blom, biträdande enhetschef vid enheten för 
barn och ungdom 1. Dnr FAR 2020/451. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-
730/2015) 

12. 2020-09-10: Rättegångsfullmakt för Åsa Björnstedt, biträdande enhetschef vid enheten för 
barn och ungdom 2. Dnr FAR 2020/452. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17, dnr 1.1-
730/2015) 

13. 2020-09-11: Beslut om tillförordnad stadsdelsdirektör och ombud att föra nämndens 
talan den 11-19 september 2020. Dnr FAR 2020/416. (Enligt nämndbeslut 2015-11-17 § 
10; dnr 1.1-730/2015.) 

 
Förslag till beslut 
Ordföranden Kristina Lutz (M) yrkade att nämnden skulle lägga protokoll samt 
förvaltningens sammanställning över ärenden och beslut till handlingarna. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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ÖVRIGT 
 
§ 14 Nämndens frågor och information från förvaltningen 
 
Följande skrivelser lämnades in, för nämndens ställningstagande vid dagens sammanträde. 
 
Öppna våra sammanträden för allmänheten (bilaga 1) 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Så skapar vi ett tryggare Farsta (bilaga 2) 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
BESLUT 
Nämnden avslår de båda skrivelserna. 
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Till förmån för förslagen i våra båda skrivelser. 
 
 
Förvaltningen besvarade en fråga som ställdes av Marre Mayr (V) vid föregående 
sammanträde om vilka ordinarie öppettider som har förändrats vid Farstas fritidsgårdar och 
parklekar. Summan av alla öppna timmar per vecka inom enheten Farsta fritids verksamhet 
var 333 år 2019. Samma siffra för i år är 273. Totalt har antalet öppethållandet alltså minskat 
med 60 timmar per vecka. 
 
 
Förvaltningschef Kerstin Sandström berättade att förvaltningen nu, efter Arbetsmiljöverkets 
inspektion, har fått en underrättelse om att myndigheten överväger att besluta om ett förbud 
att bedriva verksamhet i delar av Postiljonens vård- och omsorgsboende. Det handlar om 
cirka 40 lägenheter av 96 och beror på att toaletterna inte har tillräckliga utrymmen. Om ett 
sådant beslut fattas kommer det att gälla från den 30 september 2021. 
 
Förvaltningen tittar nu på hur vi kan hantera detta. En dialog förs med fastighetsägaren, det 
kommunala bolaget Micasa, bland annat om möjligheter till ombyggnation och vad det 
skulle innebära. Då förvaltningen har ett stort antal tomma platser (50) på vård- och 
omsorgsboende tittar vi även på möjligheten att tillfälligt stänga dessa platser på Postiljonen. 
Oavsett vad som ska göras kommer ett beslut om intagningsstopp att behövas. Förvaltningen 
återkommer med ärende till nämnden. 
 
 
Lisbeth Crabo Ljungman (M) ställde följande frågor, som refererar till ärenden som 
behandlas vid äldrenämndens sammanträde den 29 september. 
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1. Med ref till; ”Redovisning av beslut och analys av domar särskilt boende” ref 
äldreförvaltn. Dnr 4.1-360/2020. Vore intressant att höra förvaltningens analys av 
orsaken till att;  
• andelen av avslag av vård-och omsorgsboende I Farsta ökat förhållandevis 

mycket under 2019 (2017 ca 15%, 2018 ca 10%, 2019 ca 23%). Andelen avslag 
i staden totalt 2019 är 19,7%. 

• andelen avslag till servicehus 2019 i Farsta är högst bland stadens nämnder 
(2017 ca 68%, 2018 ca 70%, 2019 ca 85%) Andelen avslag totalt i staden 2019 
52,3%. 

2. ref äldreomsorgslyftet; det vore intressant att höra lite om utbildningsnivån inom 
äldreomsorgen i Farsta och om behovet av utbildning/ vidareutbildning både vad 
gäller profession och svenska språket, särskilt med tanke på den satsning som nu 
görs från regerings sida. 

 
Förvaltningen lovade återkomma med svar. 
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